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Tisztelt Elnök Úr! 

Az egyes házszabályi rendelkezésekről szóló 10/2014. (II. 24.) OGY határozat 2. melléklet 45. 
pontjában foglaltak megvalósulása érdekében mellékelten megküldöm Dócs Dávid (Mi Hazánk) 
országgyűlési képviselő "Milyen módon szeretne fellépni a kormány a keleti szomszédunkból 
beáramló, a magyar gabonapiacot letaglózó folyamat ellen? " című, K/3085. számú írásbeli választ
igénylő kérdésére adott válaszomat. 



 
Címzett: Dócs Dávid (Mi Hazánk)
Benyújtó: Dr. Nagy István, agrárminiszter 

Tisztelt Képviselő Úr!

 
Az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. törvény 42. § (8) bekezdése alapján K/3085. számon
hozzám  benyújtott,  „Milyen  módon  szeretne  fellépni  a  kormány  a  keleti  szomszédunkból
beáramló,  a  magyar  gabonapiacot  letaglózó  folyamat  ellen?” című  írásbeli  kérdésére  a
következő választ adom.
 
A 2022 februárjában kirobbant  orosz–ukrán háború súlyos  zavart  okozott  az elmúlt  időszakban
kialakult fekete-tengeri gabonaexport útvonalaiban. Emiatt az Európai Unió az Ukrajnával közös
szárazföldi  határokon  át  kívánta  elősegíteni  a  térség  gabonatermésének  harmadik  országokba
történő eljuttatását. 2022 nyarán az Egyesült Nemzetek Szervezete és Törökország közvetítésével
megállapodás jött létre a biztonságos tengeri humanitárius folyosó megnyitásáról a Fekete-tengeren.
A  tengeri  exportútvonal  blokádjának  feloldása  azért  volt  reménykeltő,  mert  így  a  globális
élelmezésbiztonsági válság elkerülése biztosítottnak látszott. A tengeri szállítás mellett fennmaradt a
szárazföldi folyosó, de az uniós várakozásokkal ellentétben az ukrán gabona egy része nem ment
tovább, hanem az Ukrajnával határos országokban ragadt, nehéz helyzetbe hozva a helyi lengyel,
szlovák,  román,  bolgár  és  magyar  gazdákat.  A  szolidaritási  folyosók  tehát  nem  az  eredeti
küldetésüknek  tesznek  eleget,  nem  az  afrikai  és  közel-keleti  lakosság  élelmiszer-ellátásához
járulnak hozzá, hanem a közép-európai termelőket hozzák nehéz helyzetbe.
 
A Kormány álláspontja  az volt,  hogy ez a  helyzet  sürgős  beavatkozást  igényel.  Erőfeszítéseink
ellenére  a  szolidaritási  folyosókon érkező kereskedelmet  a  brüsszeli  döntéshozók nem kívánják
korlátozni,  ezt  világossá is tették.  Hiába kérte a Kormány a január végén tartott  agrárminiszteri
tanácsülésen, hogy vizsgálják meg, milyen intézkedésekkel lehet védeni a belső piacot, az uniós
gazdákat, az Unió nem segít a térségben élő gazdálkodókon.
 
Brüsszeli  lépések  híján  az  Agrárminisztérium  szigorú  minőségi  és  élelmiszerlánc-biztonsági
ellenőrzést  rendelt  el  az  Ukrajnából  a  hazai  piacra  érkező  gabonák  esetében.  A  Nemzeti
Élelmiszerlánc-biztonsági  Hivatal  (a  továbbiakban:  Nébih)  által  koordinált  ellenőrzések jelenleg
folyamatosan zajlanak. Az ukrán gabonát felhasználó magyar vállalkozások kizárólag az uniós és a
hazai előírásoknak megfelelő alapanyagot használhatnak fel, amit ugyancsak vizsgál a Nébih.
 
Bízom benne, hogy válaszom kielégítő információt nyújt az Ön által feltett kérdésre.
 
Budapest, 2023. március 16.
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